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Det har været en utrolig stor velsignelse at mærke 
jeres medleven og få lov til at tage imod jeres 
hjælp! Igennem renoverings- og flytteprocessen 
har vi flere gange stået over for et uoverskueligt 
problem, og hver gang har vi oplevet, at Gud 
sendte mennesker på vores vej, der med deres 
særlige ekspertise og indstilling både kunne og 
ville hjælpe os: En elektriker med en camping-
vogn fuld af værktøj, en gardinmand, der tilbød 
gardiner til engrospris, en advokat, der trådte til i 
en vanskelig forhandling – og vi kunne blive ved!

Vi fik ”solgt” alle kvadratmeter på nær 13. 
Alligevel kan vi sige, at vi nåede målet, for det 
indsamlede beløb på 972.000 er lige netop nok til 
at dække udgifterne til renovering og flytning. 

EN HALV MILLION BAGUD
Vi har igen og igen bedt vores venner om to ting: 
Forbøn og penge. Og ofte tænker vi, at det orker 

folk nok ikke at høre mere. Når vi alligevel bliver 
ved, er det fordi vi har en særlig opgave at udføre: 
Vi VIL give de studerende her på stedet – frem-
tidens præster, missionærer, menighedsledere, 
børnearbejdere etc. – en gedigen, velkvalificeret 
og bibeltro uddannelse!

Flytteindsamlingen gik over al forventning. 
Samtidig er de øvrige gaver en halv million bagud 
ift. sidste år. Det er en kæmpe stor udfordring.

Derfor beder vi igen om forbøn og penge – fordi 
vi har en vigtig opgave at udføre.

PS: Opret en betalingsserviceaftale til DBI. Kon-
takt Kirsten Hansen, kh@dbi.edu, 33 69 5511.

TAK – r igt ig  mange t ak -  t il  al le  jer, 
der  har  ”købt ”  en m2 ny DBI! 

A f  s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n L o d a h l  Pe d e r s e n

JA!  VI  NÅEDE MÅLE T!

At  være sandt  menneskelig 
er  at  længes ef ter  Gud frem 
for  alt  andet .
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Teologi
– hvorfor ikke?

HVORF OR HAR DU VALGT AT LÆSE 
TEOLOGI OG MISSION? 
Milka: Hvorfor ikke? Jeg tror, at studiet giver 
en rigtig god ballast til det at arbejde for Gud 
og med mennesker. Jeg er overbevist om, at det 
at formidle Guds Ord til sine medmennesker i 
handling og ord er noget af det bedste, man kan 
beskæftige sig med.

Morten: Jeg troede egentligt, jeg skulle studere 
noget andet, men i de seneste to år har jeg haft 
en del spørgsmål, som har gjort mig endnu mere 
nysgerrig på Bibelen. Lysten til at arbejde med 
Bibelen, mødet med mennesker, som brænder for 
teologi og DBI, har sat tankerne i gang. Så kombi-
nationen af nysgerrighed, mødet med mennesker 
og bøn til Gud, har ledt mig til studiet Teologi og 
Mission. 

HVAD F ORVENTER DU DIG AF S TUDIE T? 
Morten: Jeg forventer, at jeg bliver udfordret 
akademisk, åndeligt, praktisk og menneskeligt. 
Der vil komme nogle store udfordringer, så jeg er 
glad for at kunne læne mig op af lærerne og mine 
medstuderende.

Milka: Jeg forventer, at korset og den kærlig-
hed, vi er elsket med, er i centrum, og at nyheden 
om dette skal ud til alle vores medmennesker. Jeg 
forventer at blive rigtig godt klædt på og samtidigt 
også udfordret til at drive mission i nutiden i et 
godt studiemiljø med gode snakke og en masse 
kaffe.

HVAD REGNER DU MED AT BRUGE 
S TUDIE T TIL?
Milka: Det er svært at svare på, men jeg tror, 
det er den bedste forberedelse jeg kan give mig 
selv på noget, jeg ikke ved hvad er endnu. Jeg 
tror generelt ikke, at det er muligt at lære noget, 
man ikke kan få brug for senere i livet. Hvis jeg 
kan bruge det, jeg lærer, til Guds ære og andre 
mennesker til gavn, så kan det næsten ikke være 
bedre.

Morten: Umiddelbart har jeg svært ved at lægge 
mig fast på noget nu, da jeg ser en del muligheder. 
Jeg forventer at møde mange mennesker i min tid 
som studerende, som brænder for forskellige dele 
af Gud riges arbejde. Sandsynligvis bliver jeg sat i 
brand af en af dem.  

To nye bachelor s tuderende for venter  at  bl ive  udfordret 
t il  mission og at  bl ive  en del  af  et  godt  s tudiemil jø.

I n t e r v i e w v.  s t u d . t h e o l .  K r i s t o f f e r  H .  E n e v o l d s e n

At formidle Guds Ord til sine medmennesker i 
handling og ord er noget af det bedste, man kan 

beskæftige sig med, synes Milka.

På studiet forventer jeg, at jeg bliver udfordret akademisk, 
åndeligt, praktisk og menneskeligt, udtaler Morten.

NY T INITIATIV SIKRER 
H E BRAISKUNDERVISNING 
I  BUSHEN

Et nyt Global Learning Initiativ under Fjellhaug 
International University College Denmark på DBI 
svarer ”ja” og underbygger det med erfaringer fra 
verdens 4. fattigste land, Madagaskar. 

Det er professorerne Nicolai Winther-Nielsen 
og Jens Bruun Kofoed, der har sat dette initiativ i 
gang. De har sat sig for at opbygge et nyt forsk-
ningsspeciale med fokus på global teknologi til 
læring – Global Learning Initiative (GLI). Hensig-
ten med initiativet er, at man med IT-teknologi 
kan gøre i første omgang hebraiskundervisning 
bedre og billigere for præsteseminarier i verdens 
fattigste lande.

NE TBA SERE T  FJERNUN DE RV ISNING
Hebraisk er traditionelt en stor udfordring på 
præsteseminarier i fattige lande. Det er dyrt og 
tidskrævende at uddanne kvalificerede hebra-
isklærere. Men ved hjælp af det internetbaserede 
læringssystem Bible Online Learner (http://
bibleol.3bmoodle.dk/) – der i første omgang er 
udviklet til indlæring af hebraisk – kan man 
fjernundervise studerende. Desuden er systemet 
sådan bygget op, at den studerende kan lære en 
stor del selv ved bare at løse de opgaver, systemet 
stiller. Derudover opsamles den studerendes re-
sultater, og computeren kan udregne et forslag til, 
hvad den studerende har brug for at arbejde mere 
med. På den måde kan underviseren overvåge et 
stort antal studerendes resultater og fremskridt, 
og studerende på forskellige faglige niveauer kan 
få undervisning, der udfordrer dem på hver deres 
niveau.

Undervisningsværktøjet bruges i undervisnings-
afdelingen FIUC-DK på DBI, og er også i brug i 
Madagaskar på Den Lutherske Kirkes teologiske 
fakultet SALT. En af hebraisklærerne fra Mada-
gaskar fortalte, at de studerende fascineres af at 
lære gennem computeren. I stedet for at hade 
hebraisk og opgive det, konkurrerer de nu ind-
byrdes om at klare sig bedst i øvelserne. I dette 
semester er DBI-studerende Christian Højgaard 
Jensen udsendt af Danmission til Madagaskar for 
at undervise i systemet.

HÅBER PÅ FLERE MIDLER
Det er planen, at GLI skal arbejde videre med 
projekter for i samarbejde med universiteter og 
missionsselskaber at udbrede erfaringerne fra 
Madagaskar til andre fattige kirker. Drømmen er, 
at mange flere af verdens fattige og studerende 
hører om denne nye gratis og effektive vej til 
læring. På sigt håber GLI at kunne få midler så 
teknologien kan udvikles til at kunne bruges i 
fortolkning af Bibelen og undervisning i andre 
historiske tekster, som indgår i den teologiske 
uddannelse.

Kan ma n s t yr ke teologi sk  under vi sning i  verdens 
mind s t  udvikle de lande ved  at  br uge avanceret 
IT-teknolo gi  o g  for skni ng fra  Ves ten?

A f  s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n  L o d a h l  Pe d e r s e n
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INDFLY T TER FES T PÅ DBI

Vi har fået nyt hus på DBI. Det har vi været 
optaget af det sidste år – og da især de seneste 
måneder. Nu er vi her. Vi glæder os over udsig-
ten og indsigten her. Men ellers er huset jo ikke 
noget særligt. Det er ”almindeligt”. Men vi tror, at 
det kan blive ualmindeligt, for det er ikke huset, 
lokalerne, materialerne, møblerne, der skal være 
ualmindeligt. Ellers ville det gamle DBI jo have væ-
ret en katastrofe. Men sådan er det jo ikke. Det er 
indholdet, der betyder noget. Det, der fylder huset.

På DBI er det ikke pomp og pragt. Når vi nu 
fejrer indflytningen i vores nye lokaler, så gør vi 
det i bøn om, at lokalerne må være et sted, hvor 
Jesus er, og hvor mange møder ham, som han er. 

Dette sted kan enten blive til en velsignelse for 
mange eller til en møllesten om halsen, som vi 

Den 13. august 2014 vil blive stående i min 
erindring som en af de helt særlige dage i DBIs 
historie”, siger rektor Børge Haahr Andersen. 
Ved semesterstarten modtog DBI 30 nye stude-
rende ud over alle de gamle, som også dukkede 
op. Kaffestuen blev så fuld, at der måtte bæres 
flere stole ind. Da Nicolai W-N holdt sin seme-
sterstartsforelæsning, var det nye auditorium 
fyldt med forventningsfulde studenter og andre 
interesserede. 

gerne ville have været foruden. Jeg tror ikke, vi 
kan dirigere rundt med Gud, men jeg tror, at der 
er velsignelse ved at leve i afhængighed af Gud 
og hans nåde og tilgivelse. Dvs. – uanset hvad der 
måtte komme, så lad os holde fast ved det, som 
vi har lært og er blevet overbevist om – nemlig at 
ordet om korset nok er tåbeligt for de fleste, men 
for os er det Guds kraft til frelse.

Hvad vil vi gerne have dette sted til at blive? 
Der må gerne være en stræben efter at blive 
dygtigere, forstå mere, gå dybere. Men det skal 
først og fremmest være et sted, hvor vi møder 
Guds nåde og tilgivelse, og hvor vi møder nåde og 
tilgivelse fra hinanden. 

Til  indfly tter fes ten d.  5.  september sagde DBIs  for mand bl.a. :

Der var fuldt hus til DBIs 
indflytterfest 5. september.

De nye studerende
årgang 2014

Vi  er  t aknemmelige for  et  s tor t  ny t  hold håbefulde 
s tuderende samt ser vicehunden Kiwi.  Her s tår  de på DBIs 
nye t agter rasse med skøn udsigt  over  København. 

Alle teologiske fag kommer før eller tiden til at 
dreje sig om spørgsmålet: Hvad er den overord-
nede kilde og norm for troen på Gud, på forstå-
elsen af Bibelen og for anvendelsen af Bibelen 
på tro, lære og liv. Derfor har vi tradition for på 
DBI hvert år at arrangere en debateftermiddag, 
hvor vi belyser nogle af de emner, der har med 
bibelsyn at gøre. I år foregår det 24. september 
kl. 13-16. Se mere på www.dbi.edu

Temadag om bibelsyn

Fyraftensforelæsninger
I løbet af de kommende måneder vil vi arrangere 
en række fyraftensforelæsninger med spændende 
foredragsholdere, bl.a. Flemming Kofod Svend-
sen, der vil fortælle om sin Ph.d. afhandling. Følg 
med på www.dbi.edu

Enkelte af de gamle studenter havde ikke set de 
nye lokaler. Der var glæde, stolthed og begejstring 
over resultatet, og det smittede af på alle os, som 
gradvist har set det hele tage form over de sidste 
to-tre måneder. 

Status på studenter, der er startet i år, er 23 ba-
chelorstuderende og 7 studenter på den åbne ud-
dannelse. Vi er Gud taknemmelig for 30 konkrete 
bønhørelse og glæder os meget over at møde en 
positiv og meget motiveret flok.
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Et grundlæggende princip i klassisk luthersk tro 
er, at alt i skriften skal tolkes i lyset af Kristus og 
på en måde, så det leder til Kristus. Dette gælder 
også vores tolkning af Det nye Testamentes (NT’s) 
vejledning om nådegaverne, som skal forstås 
”kristologisk” og altid prøves i forhold til Jesus 
Kristus (1 KOR 12,3). 

LEMMER PÅ LEGEME T
I Jesus Kristus er alle troende ved Ånden ét 
legeme, Kristi legeme, og hver enkelt kristen er 
et lem på legemet, og har hver sine funktioner i 
det kristne fællesskab (1 KOR 12,12-13 OG 27). Nådega-
verne forstås som forskellige funktioner, kræfter 
og bevægelser af lemmerne på Kristi legeme. 
Ligesom lemmer på et menneskeligt legeme ikke 
bevæges eller virker af sig selv, sådan virker hel-
ler ikke den enkelte kristnes nådegaver af sig selv, 
men Gud gør sin gerning gennem den enkelte. 
Det gør han ved Jesus Kristus, der styrer og leder, 
og ved Helligånden, der giver hele legemet og alle 
lemmerne kraft. Dette gør de tre personer i Gud 
ikke hver for sig, men sammen. Men vi kan ikke 
skelne, hvor den enes gerning begynder og den 
andens hører op (1 KOR 12,4-6). 

MERE END GAVEPAKKER
Ud fra 1. Korintherbrev kap. 12 står det klart, 
at den enkelte kristnes nåde”gaver” ikke skal 
opfattes som afgrænsede ”gavepakker”, som den 
enkelte kan bruge uafhængigt af giveren. Nåde-
gaver gives og virkes levende og dynamisk (VERS 6, 

11). Det er den levende Guds vedblivende nåde-
virken i Kristi legeme – i alle, der tror på Jesus. 
Derfor giver det heller ikke mening at diskutere, 
hvor mange forskellige nådegaver, der findes. 
Der findes nemlig lige så mange forskellige, som 
Ånden til enhver tid giver og virker. Helligånden 
har ikke begrænset sig selv til de 22-23 forskellige 
nådegaver, der omtales i NT, men virker utallige 
gaver. 

ER NÅDEGAVERNE OPHØRT?
Nogle nådegaver bliver givet til alle tider – andre 
varierer fra tid til tid og fra menighed til me-
nighed – alt efter, hvad Ånden vil i forskellige 
situationer og til forskellige tider. Bortset fra 
nådegaven at være apostel kan ingen af nådega-
verne siges at være ophørt helt efter apostlenes 
tid. Men ifølge NT havde visse nådegaver en helt 

særlig funktion i Jesus og apostlenes tjeneste; 
nådegaver til at gøre undere, helbrede, opvække 
døde, momentan tale på fremmede sprog m.fl.. 
Disse tjente åbenlyst som tegn til stadfæstelse 
af det nyligt åbenbarede evangelium om Jesus 
Kristus (JOH 20,30-31; APG 2,22; 2 KOR 12,12 OG HEBR 2,4). 
Efter apostlenes tid spillede disse tegn ikke den 
samme rolle som i de allerførste menigheder. NT 
siger ikke, at de skulle ophøre, men lover heller 
ikke, at de skulle fortsætte med samme frekvens 
til alle tider. 

Vi må derfor forvente, at nådegaverne i kristne 
menigheder varierer i forskellige tider – i vækkel-
sestider, i fredstider eller i forfølgelsestider – alt 
efter, hvad Ånden vil. 

Derfor er det ikke i sig selv et åndeligt fattig-
domstegn for en menighed, når Åndens virke-
måde i nådegaverne ser anderledes ud end på 
apostlenes tid. Åndelig rigdom viser sig først og 
fremmest i de centrale tegn på Helligåndens nær-
vær og virke: Evangeliets forkyndelse, troen på 
Jesus Kristus, optagethed af hans ord, kærlighed 
til mennesker og ønsket om at bringe evangeliet 
videre til andre. 

Ud fra en klassisk luthersk forståelse af 
evangeliet og Helligåndens gerning skal vi være 
åbne for at bruge alle de nådegaver, som Gud 
virker iblandt os for at opbygge Kristi legeme. Vi 
skal lægge menighedsliv, møder, gudstjenester 
og hverdagsliv til rette, så alle nådegaver kan 
blive brugt efter Guds vilje (1 KOR 14,26FF). Vi skal 
opflamme de nådegaver vi får (2 TIM.1,6), bede om 
nådegaver til de behov vi ser (1 KOR 14,13), og åbne 
os for alle de gaver, som Gud vil virke iblandt os. 

At åbne sig for alle nådegaver gøres ifølge evan-
geliet ikke ved at gå efter bestemte nådegaver, 
men ved at åbne sig for evangeliet om Jesus og 
leve efter det. Når vi hører om Jesus med troens 
øre, virker Helligånden alle mulige gaver iblandt 
os (GAL 3,1FF.). Når vi bliver i Jesus Kristus, skaber 
Ånden frugter og giver gaver i vores liv (JOH 15,1FF). 
Gør vi det, så kan vi være forvissede om, at Ån-
den udruster os med lige netop de nådegaver, vi 
trænger til.

Søg ikke efter bestemte nådegaver eller efter 
underfulde tegn, men søg Jesus selv, bed og gå 
hver dag med ham, så giver han dig, hvad du 
trænger til, deler Ånden ud til dig og bruger dig til 
det, han vil.  

Det giver  god  meni ng at  søge ef ter  et 
su nd t  s y n p å nådegaver ne i  lyset  af  en 

klassi sk  l uther sk for s tåelse af  evangeliet , 
troen og Hel l igånden.

A f J e n s J ø r g e n R a s m u s s e n ,  s o g n e p r æ s t  v e d 
H a s l e  K i r k e o g m e d l e m a f  D B I s  s t y r e l s e

Hvad er et 
sundt luthersk 

syn på 
nådegaverne?



Mens vi  of te  kommer t il  at  se  Åndens nær vær som 
noget  ”sær ligt ”,  var  den for  de før s te  kr is tne ”hverdag”. 

Kor set  og Åndens kraf t  hang uløsel igt  sammen

A f M o r t e n H ø r n i n g J e n s e n ,  l e k t o r  p å  M e n i g h e d s f a k u l t e t e t 
o g h j æ l p e p r æ s t  i  A a r h u s Va l g m e n i g h e d

stødte paven og præsternes tilbagevenden til den 
gamle pagt, hvor Ånden var forbeholdt de særlige. 

RUGBRØDSKARISMATIK
Jeg har brugt det meste af min plads på spørgs-
målet ”om” man kan være luthersk og karisma-
tisk, fordi det samtidig rummer det vigtigste svar 
på, ”hvordan” det udleves sundt i praksis. 

For mig er den vigtigste erkendelse af troens 
karismatiske natur nemlig, at den er ”alminde-
lig”. Den er hverdag – rugbrødet på bordet i den 
nye pagt.

Angsten for Åndens erfaringsside eller det 
usunde jag efter den er derimod fælles om at gøre 
Åndserfaringen til ”det særlige”; det, der kan 
undværes, eller det, der er målet i sig selv.

”Rugbrødskarismatik” begynder i stedet ved 
korset. Med sænkede parader og åbne arme i 
tilbedelse over, at Jesu soningsværk er komplet. 
Derudaf springer et liv med Kristus, der både rum-
mer hans opstandelseskraft og vores syndighed. 

Denne dobbelthed, opstandelseskraften og vo-
res syndighed, vil altid følge Åndens gerning i os. 

En del af Åndens gerning er at overbevise om be-
hovet for tilgivelse og minde os om glæden ved at 
være Guds børn (APG 2,37F; ROM 8,15F); en anden del 
er at tildele nådegaver (1 KOR 12,7-11) og forvandle 
vores natur (GAL 5,22-26). Og selv her vil enhver 
erfaring af Åndens kraft hverken være absolut 
eller syndfri, men skal bedømmes ud fra Skriften 
og foregå i orden og kærlighed (1 KOR 14).

HELLIGÅNDEN GØR JESUS S TOR
Men den kan ikke undværes, Ånden og Åndens 
nærvær i menigheden. Med mindre vi vil gøre 
Jesus mindre og vende tilbage til den gamle pagt, 
hvor Åndens udgydelse var begrænset til de få. 

For det er dybest set det, Ånden vil gøre i 
blandt os: gøre Jesus stor. Overbevise os om 
sandheden i Kristi kors, fylde os med glæde over 
tilgivelsen, forvandle os efter Kristi natur, fylde os 
med Kristi nådegaver og sende os i hans mission, 
så ”vi i ét og alt” vokser “op til ham, som er hove-
det, Kristus” (EF 4,15). 

Derfor: Intet er mere karismatisk end fuldtonet 
korsteologi. 
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Karismatisk 
korsteologi

Da jeg for et par år siden begyndte som undervi-
ser på Menighedsfakultetet, var én af mine første 
opgaver at gennemgå Galaterbrevet. Det er altid 
lidt af et eventyr fyldt med ”aha-oplevelser”, når 
man underviser i et fag for første gang.

Specielt overraskede Paulus mig i begyndelsen 
af kapitel 3, hvor han midt i sin varmblodede 
bevisførelse for retfærdiggørelsen af tro pludselig 
smider et nyt argument på bordet, et ”Helligånds-
argument”. 

Paulus spørger retorisk: ”Fik I Ånden ved at 
gøre lovgerninger eller ved at høre i tro?” (V2) 
Svaret er klart. Gud giver ”Ånden og gør under-
gerninger” (V5) alene på baggrund af retfærdiggø-
relse af tro og ikke som et senere tillæg på grund 
af lovgerninger.

Med andre ord: Erfaringen af Åndens nærvær i 
menigheden beviser retfærdiggørelseslæren af tro. 

HELLIGÅ ND ELL ER PÅFUN D
Jeg kom til at tænke på denne oplevelse, da DBI-
postens redaktion spurgte efter en artikel om, 
hvorvidt man kan være luthersk og karismatisk. 
Er ”luthersk” og ”karismatisk” ikke lidt som olie 
og vand? 

Det interessante er,, at det forholdt sig helt 
modsat for de første kristne. Paulus brugte erfa-
ringen af Ånden i menighederne som bevis (JF. 1 

THESS 1,5; 1 KOR 2,1-5). 

Tænk engang på de 11 forslåede apostle på før-
ste pinsedag. Hvad i al verden skulle overbevise 
Jerusalem om, at de ikke var gale og fulde? Det 
skulle præcis overensstemmelsen mellem Skrif-
tens profetier og den samtidige erfaring af Åndens 
udgydelse (APG 2). Det var Helligånd eller Påfund! 

DEN ARTIKEL KIRKEN S TÅR OG 
MOBILISERES MED
Der er en tæt forbindelse mellem trosretfærdig-
gørelsen og Helligånden. Netop pga. korsets 
fuldstændige soning og opstandelsens virkelighed 
kan Jesus blæse ånde i de bange disciple og sige: 
”Modtag Helligånden!” (JOH 20,22). Derfor kan Gud 
bo i os ved sin Ånd (1 KOR 3,16) og sende os på 
samme mission som Jesus (JOH 20,21). 

Ordet ”karismatisk” har vi fra det græske ord 
for nådegaver, charisma, og disse nådens gaver og 
Åndens nærvær er trosretfærdiggørelsens første 
konsekvens. 

Det var faktisk en vigtig del af det, Luther (gen)
opdagede: At retfærdiggørelsen af tro er den arti-
kel kirken står og mobiliseres med. Luther kaldte 
det for ”det almindelige præstedømme”, som blot 
er et andet ord for, at Ånden bor i enhver troende. 

Hvis vi isolerer retfærdiggørelseslæren fra 
karismatikken og det almindelige præstedømme, 
skærer vi hul i hele det kraftsystem, den lutherske 
reformation genopdagede i Skriften, og som  om-

For mig er den vigtigste erkendelse af troens karismatiske natur nemlig, at den er almindelig. 
Den er hverdag – rugbrødet på bordet i den nye pagt, skriver Morten Hørning Jensen.
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I Matt 22, 1-14 fortælles om en konge, der sender 
sine tjenere ud med invitationer. De indbudte prio-
riterer dog ikke at komme. Så sender han tjenerne 
ud igen og siger: ”Nu er maden på bordet”. Men 
heller ikke anden gang gider de at komme. Én går 
ud på sin mark, en anden til sin forretning. 
Nogle reagerer endnu værre. De tager tjenerne, 
mishandler dem og slår dem ihjel. Kongen reage-
rer med vrede og sender sin hær ud for at dræbe 
morderne og brænde deres byer ned. Her er der 
en vigtig pointe. Det er mordere, der bliver straf-
fet med døden. De får som fortjent; øje for øje, 
tand for tand og liv for liv.

MEN DE TOG IKKE IMOD HAM
Denne lignelse fortalte Jesus specielt for, at jøderne 
skulle forstå den. Han fortalte den efter palme-
søndag, hvor han var redet ind i Jerusalem, mens 
skarerne hyldede ham. Det var før indstiftelsen af 
nadveren og hans tilfangetagelse, lidelse og død. 

Selvom det i teksten var jøder, der taltes til, 
så gælder budskabet alle mennesker. Det ser vi 
tredje gang, invitationen sendes ud. Denne gang 
når den langt ud over de særligt udvalgtes rækker. 
Gud sendte profeter, der profeterede om Messias’ 
komme, til sit udvalgte folk Israel, og da Gud så 
til sidst sendte sin Søn, deres Messias, så tog de 
ikke imod ham. 

GUD KALDER OG UDVÆLGER
Gud havde i starten udvalgt Israel og profeterne 
Abraham, Moses og David til en særlig opgave og 
funktion i sin frelsesplan. At være udvalgt til en 
funktion her i tiden er ikke nødvendigvis nogen 
garanti for at nå frem til evig salighed. Af det 
udvalgte Israels folk var det kun en rest, der om-
vendte sig, men mange vendte Jesus ryggen. 

Derfor fortælles det i lignelsen, at fordi de 
særligt indbudte – de udvalgte – ikke ville komme 
til festen, så sendte kongen invitationer ud tredje 
gang til både onde og gode. Nu omhandler invita-
tioner ikke kun de udvalgte, Israels folk, men Gud 
kalder også hedningerne, hele jordens befolkning. 
Lignelsen slutter med ordene: ”For mange er 
kaldet, men få er udvalgt.» Udtrykket ”mange” er 
en hebraisme, der egentlig betyder ”alle”. Noget 
lignende kommer til udtryk ved Jesu indstiftelse 
af nadveren, hvor han siger, at hans blod skal 
udgydes til syndernes forladelse for ”mange” (MATT 

26,28), hvilket her betyder hele jordens befolkning.

Bryllupsfesten er indgangen til et nyt liv og en 
ny status for alle, der har taget imod invitationen 
til bryllupsfesten.

BRYLLUPSKLÆDNINGENS 
NØDVENDIGHED
I Mellemøsten var det kutyme, at der fulgte en 
festdragt med indbydelsen til en bryllupsfest. I 
lignelsen fortælles imidlertid, at kongen opdager 
en gæst, der ikke har bryllupsklæder på. Jesus 
bruger billedet for at vise, at han er brudgommen, 
Guds søn. Bryllupsklædningen er symbol på den 
frelsesdragt, som dem, der har taget imod ham, 
bliver iklædt. I lignelsen sker det opsigtsvækken-
de, at en person har sneget sig ind uden bryllups-
klædning på. Han mødes derfor med det konfron-
terende spørgsmål: ”Hvordan er du kommet ind 
uden bryllupsklæder?” Han havde intet svar. Han 
var en person, der havde forsøgt at skjule noget, 
og det går aldrig godt.

HIMMERIGE T
Lignelsen handler i virkeligheden om Himmeriget. 
Det kom til denne verden med Jesus og hans gaver 
af tilgivelse, tro, kærlighed og håb, men det er 
endnu ikke kommet i sin fuldbyrdelse. 
Personen i lignelsen, der havde sneget sig ind uden 
bryllupsklædning, er en forudsigelse af Judas’ for-
ræderi og de mennesker, der er i Guds menighed, 
men som ikke har taget imod frelsens klæder af 
Gud gennem Jesus. De vil ikke tage imod synder-
nes forladelse, Helligåndens gaver og troen som 
nåde fra Gud. I Folkekirkens bekendelsesskrift 
Confessio Augustana artikel 8 siges det tydeligt: 
”Skønt kirken egentlig er de helliges og sande 
troendes forsamling, så er <der> … i dette liv … 
indblandet mange hyklere og onde mennesker.”

Manden uden bryllupsklædning er altså et 
forvarsel om discipelflokkens og kirkens vilkår i 
verden og om udsigterne for sådanne mennesker: 
I lignelsen beder kongen sine tjenere binde hæn-
der og fødder på manden og kaste ham ud, hvor 
der er gråd og tænderskæren. 

Bryllupsklædningen er således billede på 
”frelsens klæder” (JF. ESAJAS 61,10). Når vi ved 
alterbordet i tro og taknemmelighed modtager 
Jesu legeme og blod – og tager imod syndernes 
forladelse – så befinder vi os i bryllupsreceptio-
nen sammen med alle de andre, der er på vej ind 
til den store fest i det fuldendte Himmerige.
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Lignelsen om kongesønnens br yl l up siger 
noget  om  Guds  tål modighed,  men også 
om,  h vor  hå rdt  han satser  p å at  frelse. 
Ingen  ka n snyde sig  i nd  i  Hi mmer iget .

A f  l e k t o r  C a r s t e n  E l m e l u n d  Pe t e r s e n

KONGE-
S ØNNENS 
BRYLLUP

MIN YN DLINGSLIGNEL SE

Bryllupsklædningen er symbol på 
den frelsesdragt, som dem, der har 

taget imod ham, bliver iklædt, skriver 
Carsten Elmelund Petersen.
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Frederiksborg Apotek
v/ apoteker Troels Ingemann

Slotsgade 26 · 3400 Hillerød
Telefon 4826 5600

Handicapvenlige adgangsforhold
www.frederiksborg-apotek.dkAPOTEKET HAR 

DØGNVAGTFrederiksborg
Apotek

v/ apoteker Troels Ingemann
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3400 Hillerød

Telefon 48265600

APOTEKET HAR DØGNVAGT

Israel under løvhyttefesten

27. okt. - 5. nov. Rejsen indeholder mange af Israels sevær-
digheder, som er værd at se som førstegangsrejsende men 
også hvis du har været i Israel før. Du kan opleve Jerusa-
lem, Det døde Hav, Nazaret og meget mere.
Rejseledere: Bente og Allan Graugaard Nielsen, Aalborg

Bestil katalog med unikke 
rejser på 7592 2022  
eller læs mere på:

Israel klassisk rundrejse

10. - 19. okt. Oplev Israel og mange af de bibelske og hi-
storiske steder, som kan være med til at gøre Bibelens be-
retninger om Jesus endnu mere levende. Mød også lokale 
personer, som bringer dig tæt på livet i Israel i dag.
Rejseledere: Hans-Ole Bækgaard og Filip Torp Kildeholm, 
Aarhus

Er du vores nye præst ? 
Læs mere på bornholmerkirken.dk/job

92mm.indd   1 26/05/14   09:58

Modt ag DBIs  nyhe dsmails 
og hold dig or ientere t  om 

senes te ny t  på DBI.

Annoncér i
DBI - pos ten

NYHEDSMAIL

S c an Q R- k o d e n t i l  v e n s t r e  o g t r y k  ’s e n d ’
e ll e r  s k r i v  t i l  dk @ db i. e du o g t i lm e l d di g

Ko n t ak t  dk @ db i. e du
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Magasinpos t  –  MMP
ID -nr.  42472

Én af Norges åndelige ledere, 
Ole Hallesbye, var professor 
på Menighedsfakultetet i Oslo. 
Han kæmpede uforfærdet for 
at dæmme op for datidens libe-
rale teologi. Han var med til at 
formulere, at troende præster, 
lægfolk og kirkelige organisatio-
ner skulle bryde med falsk lære 
ud fra princippet: Intet frivilligt 
samarbejde med den, som har 
brudt med Bibelens autoritet.

I dag har MF-Oslo langt på 
vej skiftet side i den åndelige 
kamp. I forståelsen af Jesu døds 
betydning, af kirkelig velsig-
nelse af to af samme køn og i 
andre spørgsmål er MF-Oslo 
ikke længere et bolværk mod 
bibelstridig lære og praksis, 
tværtimod. Hvordan kunne 
det gå så galt, og hvad kan vi, 
der arbejder på en akademisk 
institution i dag, lære af den 
udvikling?
 Det er vigtigt for DBI at fast-
holde en reservationsløs tillid 
til Bibelen, både i budskabet 

Hvordan kunne
det gå så galt?
A f  B ø r g e H a a h r A n d e r s e n ,  r e k t o r  p å D a n s k B i b e l - I n s t i t u t

Det  er  v igt igt  at  holde hinanden 
fas t  på de bibelske pr incipp er.

Tak for
30 nye dygtige s tuderende

Nye lokaler
Ny teknologi  t il 

hebraiskunder visning i 
fatt ige lande

Bed om
At DBI må være et  s ted, 

hvor  Jesus er
Afhængighed af  Guds 

nåde og t ilgivelse

om frelse ved tro på Jesus, og 
i alle de historiske detaljer, 
som Bibelens budskab uløse-
ligt er forbundet med. 

 Det er vigtigt, at hver ny 
generation på DBI arbejder 
med bibelsyn, og at det bliver 
mere end paragraffer på et 
stykke papir. Det må være 
den sandhed, vi lever og dør 
på. 

 Kun Gud kan bevare os på en 
sand kurs. Men DBIs afhæn-
gighed af forbøn og økono-
misk opbakning fra venner, 
der selv elsker Gud og bøjer 
sig for Bibelen som Guds ord, 
er vigtig for at bevare DBI, på 
et sandt bibelsk grundlag.

 DBI skal fortsat udvikles 
som akademisk institution 
på universitetsniveau. Men 
vi mister vores eksistensbe-
rettigelse, hvis det sker på 
bekostning af tilliden til Guds 
ords sandhed.


